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ggADIS V LETU 1984

Visoki stroški in njihovo naraščanje so bistveno
vplivali na poslovanje Gradisa__________

Celotni prihodek je znašal 20,2 milijarde dinarjev • OD so za 5,6 odstotka večji kot v podskupini

Leto 1984 je bilo za gradbeništvo eno najtežjih v minulih letih. Tudi v 
tadisu smo občutili težave tako pri pridobivanju del, kot tudi pri obračuna- 

a“ju del, ki je zelo tesno povezano s priznavanjem razlik v cenah. Cene 
,lsn»vnih surovin so se v minulem letu hitreje povečevale, kot pa so ta pove- 
^nia priznavali naši investitorji. Visoki stroški in njihovo hitro naraščanje so 
■Plivali na ekonomičnost poslovanja ter s tčm tudi na dohodek, ki je najpo
membnejša ekonomska kategorija. Od višine dohodka so odvisni osebni do- 
h"dk« in naši skladi.

. V zadnjih dneh v mesecu fe- sti. Takrat še niso bili znani podatki
ruanu so bili zbori delavcev v vseh za Gradis, tako da delavci niso mogli

^ganizacijskih enotah Gradisa. Na biti seznanjeni s temi podatki, prav- 
, 0r>h so delavci obravnavali rezul- tako niso vedeli za rezultate poslo- 
dte,Poslovanja svojih temeljnih or- vanja drugih temeljnih organizacij. 
”amzacij oziroma delovne skupno- Primerjava z drugimi delovnimi

organizacijami sedaj še ni prožna. 
Čez približno dva meseca bodo že 
znani podatki, kako so poslovale 
druge organizacije in kakšni so po
datki za posamezne podskupine de
javnosti. Primerjava z drugimi da 
realnejšo sliko uspeha, saj je znano 
načelo, da si dober oziroma uspešen 
takrat, ko napreduješ hitreje od 
ostalih.

Uspeh poslovanja v Gradisu je 
povprečen. Tozd GE Maribor je 
zaključil poslovno leto z izgubo 29 
milijonov dinarjev, ki jo je pokril iz 
lastnih sredstev rezervnega sklada.

HE Mavčiče -delamo v dveh izmenah

Letošnjo zimo so, med drugim, odlikovale skoraj mesec dni trajajoče izredno nizke temperature, ki so 
skoraj za poldrugi mesec popolnoma ustavile vsa zunanja dela na številnih objektih v Sloveniji. Mednje sodi 
hidi HF. Mavčiče. Po zdajšnji otoplitvi pa so gradbeniki delo zastavili s polno paro.

Glede na to, da mora biti centrala do konca junija letos pod streho, s čemer bo omogočen pravočasen za
četek montaže prve turbine moči 19 MV, so se odločili v našem tozdu GE Nizke gradnje Maribor, ki gradi 
HE Mavčiče, uvesti dvoizmensko delo in sicer od 1. marca do 30. junija. Delo v dveh izmenah velja od po- 
w Ijka do sobote, po potrebi pa bodo delali tudi ob nedeljah. S sklepom delavskega sveta tozda je predvi

di dodatno nagrajevanje. C. P.

Oba kovinska obrata pa nista ustva
rila dovolj akumulacije po določilih 
naših samoupravnih splošnih aktov.

V Gradisu je v minulem letu bilo 
zaposlenih 6514 delavcev. Število 
zaposlenih sc je povečalo za 245 de
lavcev ali za 4 odstotke. Zaradi 
zmanjševanja oziroma dokončanja 
investicijskih del v tujini se delavci 
že postopoma vračajo v svoje te
meljne organizacije. Efektivne ure 
so se povečale za 5 odstotkov. Zapo
sleni delavec je v povprečju opravil 
149 efektivnih ur na mesec, kr je 82 
odstotkov od vseh ur.

V letu dni se je kvalifikacijski ko
ličnik v Gradisu povečal od 2,23 na 
2.25 ali za 1 odstotek.

Opravljeno delo izraženo z vred
nostjo proizvodnje je doseglo vred
nost 19 milijard dinarjev, kar je za 
67 odstotkov več kot leta 1983 in 42 
odstotkov več kot smo planirali. Od
stotek preseganja plana je' dokaj- 
šenj; vzrok je v večji inflaciji kot 
smo jo vgradili v planske dokumente 
za leto 1984.

Vrednost obrtniških del je dose
gla 4.6 milijarde dinarjev, vrednost 
del kooperantov pa 1,8 milijarde di
narjev, Vrednost lastne proizvodnje 
se je povečala tudi za 67 odstotkov 
in je dosegla 12.8 milijard dinarjev.

Obseg del nam pokaže tudi ce
lotni prihodek, ki je sestavljen iz 
plačane realizacije in ostalih pri
hodkov. Naš celotni prihodek je 
znašal 20,2 milijard dinarjev, kar je 
za 69 odstotkov več kot leta 1983 in 
43 odstotkov nad planirano vred- 

. nostjo.
Vse temeljne organizacije Gra

disa so v primerjavi z letom 1983 
povečale celotni prihodek od nizkih 
33 odstotkov (Celje) do visokih 139 
odstotkov (Nizke gradnje). Pov
prečno število zaposlenih se je gi
balo tako, da se je v tozdu Biro za 
projektiranje Ljubljana' zmanjšalo 
za 3 odstotke, najbolj pa se je pove
dalo Število zaposlenih v tozdih SPO, 
OGP in Železokrivnica in sicer za 8 
odstotkov.

(nadaljevanje na 3. str.) '
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Iz 6. seje Delavskega sveta Gradisa

Dela v tujini zaključujemo, nova pa 
s težavo pridobivamo

Seja delavskega sveta delovne organizacije GIP Gradis, ki je bila 28. fe
bruarja, je bila predvsem posvečena obravnavi gospodarskega načrta Gra
disa za letošnje leto, dolgoročnem programu razvoja Gradisa do leta 2000, 
poslovanju delovnih enot v tujini, potrjevanju poročil popisnih komisij v 
domovini in tujini ter spremembi nekaterih samoupravnih splošnih aktov.

O gospodarskem načrtu delovne 
organizacije smo podrobneje pisali v 
prejšnji številki' našega glasila, zato 
ga ne bi ponavljali. Osnovne značil
nosti dolgoročnega plana razvoja 
Gradisa temelje na nekaterih 
osnovnih ciljih: povečanju deleža na 
trgu. krepitvi finančne moči. tehno
loškem razvoju, ki naj bi temeljil na 
lastnem znanju, specializacija ter 
negovanje podjetnosti in inovativ
nosti. To so elementi, katere bomo 
vgradili v naše srednjeročne in dol
goročne planske dokumente.

Sedaj, ko so že znani finančni 
uspehi Gradisa v domovini, je bilo 
zanimivo slišati, kako poslujejo 
enote oziroma projekti v tujini. Naš 
prvi projekt v Kuwaitu se bo ta 
mesec že zaključil. Finančni rezultat 
pa se giblje v okviru planiranih stro
škov. Sedaj so v zaključni fazi dogo
vori o podpisu pogodbe za nov pro
jekt v vrednosti okrog 5.5 milijona 
dolarjev.

Tudi projekt Ourna v Iraku je v 
zaključni fazi. Dela na projektu so 
bila zaključena do 20. januarja, to je 
v regularnem roku. do take faze. da 
je bilo možno objekt predati svo
jemu namenu. Tehnični prevzem in 
otvoritev mostu v Gumi ho aprila. 
Trenutno je na gradbišču nekaj 
manj kot 100 delavcev, ki opravl jajo 
še preostala zaključna dela (zaščita 
plovne poti. dokončanje del na 
oblogi brežin, talna in vertikalna 
signalizacija itd.). Od maja dalje pa 
bomo v Ourni imeli le še manjšo 
skupino 20 delavcev, ki bodo po
pravljali napake, ki sc bodo poka
zale v času garancijske dobe.

V Iraku si že nekaj časa prizade
vamo dobiti kakšno večjo delo. s ka
terim bi lahko nadaljevali kontinui
teto naših nastopov v tej deželi, ven
dar je konkurenca izredno močna, 
po drugi strani pa se je zaradi vojne z 
Iranom število novih investicij,zelo 
omejilo, predvsem je izredno padlo 
število civilnih investicij. Po
membno je vedeti, da je projekt 
Ourna prevzel nase stroške neodpi
sane mehanizacije in opreme Amarc 
in da je bilo planirano, da jih bo 
Ourna prenesla na novi projekt. V 
kolikor novega projekta dobimo, 
bodo vsi ti stroški bremenili Ourno. 
kar hi imeli za posledico negativen 
finančni izid Ourne.

•'■»urni je prcdhodil projekt 
Arnara. ki je bil fizično zaključen 
pred tremi leti. vendar končnega fi
nančnega obračuna še nismo naredi

li. Ostale so odprte še nekatere naše 
zahteve in terjatve do iraškega inve
stitorja. vendar se stvari premikajo 
dokaj počasi.

Drugi naš projekt v Iraku je bil P 
202-d. kjer smo nastopali v grupacji 
s SCT. konstruktorjem. Primorjem 
in IMP. Projekt je bil končan v roku 
in predan investitorju 6. januarja 
letos, finančno pa letos še ne bo zak
ljučen.

Pred tremi — štirimi leti smo ve
liko govorili in tudi pisali o ustanovi
tvi mešane nigerijsko-jugoslovan
ske firme. Nosilec akcije je bil Gra
dis. ki je upcl pritegniti še Emono. 
Hmezad in Eko. Stvar je šla tako 
daleč, da je bila ustanovljena in regi
strirana firma Gradis Ltd.. Nigeria. 
Takoj za tem je v Nigeriji prišlo do 
spremembe vlade, s tem pa so sc tudi 
vse aktivnosti začasno ustavile in ča
kajo v »predalu« na poboljšanje 
stanja v Nigeriji. Firma je v položaju 
mirovanja in ne povzroča nobenih 
stroškov. Indirektno pa firmo upo
rabljata oba soustanovitelja. Emona 
in Hmezad, in sicer kot etiketo, da 
nastopajo v Nigeriji kot nigerijska 
firma, kar Gradis Ltd.. Nigerija je. 
Iz tega naslova imata določene 
prednosti. Skozi Gradis Ltd.. Nige
ria nastopa tudi Geodetski zavod 
SRS. ki ni soustanovitelj firme. Za 
to uslugo, ho izplačal Gradisu de
vizno odškodnino.

Že po tradiciji Gradis uspešno 
opravlja gradbena dela vZR Nemči
ji. Sodelovanje z Ph. Hollzman in 
Imhau VVerke je še vedno zelo 
dobro. Kljub skoraj 3 milijonom ne
zaposlenih v ZR Nemčiji in zasiče
nosti tržišča z gradbeno delovno silo. 
je položaj Gradisa še dokaj ugoden. 
Trenutno je v ZR Nemčiji na delu 
203 naših delavcev in glede na to. da 
se spomladi pričakuje povečanje 
konjukture v gradbeništvu, bo že 
tekom tega meseca in v začetku 
aprila na delo v ZRN odpotovalo še 
30 naših delavcev.

Na seji delavskega sveta Gradisa 
smo slišali prece j tudi oakviziciji po
slov. ki gredo preko Inženiringa. 
Rilo je oddano precej ponudb, ven
dar so za enkrat še vse brez žel jenih 
rezultatov. Konkurenca je izredno 
huda, prednost pa ima tisti, ki je 
gradn jo zmožen kreditirati in za do
ločen čas financirati. Zato precej 
naših podjetij, pa tako tudi Gradis, 
skušajo dohiti delo v sodelovanju z 
zahodnoevropskimi ali japonskimi 
firmami, ki so finančno dosti bolj

zmožne. Tako smo ponujali posle v 
Alžiriji. Siriji. Iraku. Kuwaitu. Egip
tu. SŽ in drugod.

Poročila so podale tudi popisne 
komisije za združena sredstva GIP 
Gradis in sicer: komisija za popis 
zalog materiala in drobnega inven
tarja v Centralnem skladišču, komi
sija za popis kadrovskih stanovanj, 
komisija za popis terjatev, obvezno
sti in vrednostnih papirjev, komisija 
za popis sredstev in virov v počitni
ških domovih Gradisa ter komisija 
za letni popis za delovne enote v tu
jini.

Zaradi združitve treh ljubljanskih 
tozdov v tozd Gradbena operativa 
Ljubljana je bila nujna tudi spre
memba in dopolnitev samoupravnega 
sporazuma o združitvi v GIF* Gradis. 
Delavski svet je določil tudi razpis 
referenduma, ki bo 15. marca letos.

Istočasno bo tudi referendum za 
sprejem samoupravnega sporazuma 
o inventivni dejavnosti. V spora
zumu so natančno definirani dosežki 
na področju inventivnih dejavnosti: * V

investicija ali ideja, inovacija, ki je 
lahko izum. nova zunanja oblika 
(model), tehnična izboljšava, ko
ristni predlog. V sporazumu je dolo- ; 
če n tudi način financiranja inven- > 
livne dejavnosti, določeni so organ1 | 
in službe, ki obravnavajo inventivno 
dejavnost (DS tozdov, svet RaZI' 
skovalnc enote, komisija za inven
tivno dejavnost GIP Gradis, stro
kovni tim v tozdu, koordinator mno
žične inventivne dejavnosti v tozda 
in tajnik komisije za inventivno de
javnost v GIP Gradis) ter njihove 
naloge in pristojnosti. Natančno Je 
določen tudi postopek za obravna
vanje inventivnih predlogov [tr 
način ocenjevanja inventivnih pred' 
logov in določanja nadomestil. nil' 
grad in priznanj.

Sporazum določa tudi izbor inova
cije leta. Le-to določi komisija za in' 
ventivno dejavnost GIP Gradis. Za 
najboljšo inovacijo leta se sma^3 
inovacija, ki je v preteklem letu p11' 
nesla največji prihranek delovni or
ganizaciji. c. P

Uspel referendum

Nov TOZD Gradbena operativa 
Ljubljana je pred registracijo
Aktivnosti v zvezi z ustanovitvijo 

novega tozda potekajo v Gradisu v 
skladu z zastavljenim planom. De
lavci v vseh treh dosedanjih tozdih 
— Ljubljana. Ljubljana okolica in 
Železokrivnica — so na referen
dumu sprejeli statut in samoupravni 
sporazum o združitvi v tozd Grad
bena operativa Ljubljana.

V času tiskanja pričujoče številke 
Gradisovega vestnika so bili izvo
ljeni samoupravni organi v tozdu 
Gradbena operativa Ljubljana

(krajše bomo pisali kar GOL) in rt' 
ferendumi (v vseh tozdih) o sam<)u' 
pravnem sporazumu o združitvi 'f 
GIP Gradis, kjer so črtani prejšnj1 
trije tozdi in imenovan novi tozd jtr 
opredeljena osnovna in strans 
dejavnost tozd GOL.

Po uspešno speljanih zgornjih ak' 
tivnostih bodo podani pogoji za za' 
četek postopka za imenovanje vod' 
stva tozda GOL in registracija n*1 
sodišču.

C. P-

!

I

Novoustanovljeni tozd bo med večjimi tozdi v Sloveniji
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Visoki stroški...
Stroški, dohodek

s in razporeditev
j ' *r°ški. ki bistveno vplivajo na 

°dek. saj predstavljajo več kot 
ni 0<^tf|tkov celotnega prihodka, so 
hupali hitreie ot* le-tega. Zaradi 
. »nega giban ja se je ekonomičnost 
L .'Vnnja poslabšala. Materialni 
f ,,ski izkazujejo 74 odstotno po- 
L‘t Podpisana amortizacija pa 54

Lindek se je povečal za 56 od- 
din-°v 'n ic dosegel 5.335 milijarde 

arjev. Planirana vrednost je bila 
j^cžena za 31 odstotkov. Po po- 
l ,e^n>h temeljnih organizacijah sc 
(■- "nodek povečal od 31 odstotkov 

.cl!e) do IM odstotkov (Želczo-
rnvnica).

»Stek
(.Vzn°sti
Vjdohodek

dohodek

Obveznosti, ki jih plačujemo iz 
dohodka so se povečale za 75 od
stotkov. V teh obveznostih so vštete 
tudi obresti za kredite. Zaradi veča
nja obrestne mere so obresti dosegle 
že 788 milijonov dinarjev, kar pred
stavlja že 41 odstotkov vseh obvez
nosti. Skupno smo za obveznosti 
morali odšteti 1.907 milijard dinar
jev. Zelo visoke obresti imata oba 
kovinska obrata.

Med obveznosti se všteva tudi 
amortizacija, ki je višja od predpi
sane v skupnem znesku 40 milijonov 
dinarjev. To. tako imenovano po
spešeno amortizacijo so obračunali 
le v šestih tozdih — od tega kar 21 
milijonov dinarjev v tozdu LIO 
Škofja Loka.

Ureditev
Leto 1983 

mio.
din r

Plan 1984 
mio.
din (

Leto 1984 
mio.
din r

Indeksi 
84/G N 

84/83 84

3.413 100,0 4.104 100.0 5.335 100,0 156 130
1.088 31.9 1.272 31,0 1.908 35,8 175 150
2.325 68,1 2.832 69,0 3.427 64,2 147 121
1.635 47,9 2.027 49,4 2.532 47,5 155 125

690 20,2 805 19,6 895 16,7 130 111

Osebni dohodki 
s° znašali v povprečju 
! 23.805 dinarjev

».Preglednice, je razvidno, da so 
n' ^‘'hodki povečali za 55 od- 

k>t °V'.to ie zn cn odstotek manj 
lig it1: .ie povečal dohodek. Naj- 
t, |S| Porast celotnega zneska, ki 
lili ‘ v Posameznem tozdu razpore- 
Wa^Sebne dohodke izkazujejo v 
'dsto ^<w'nsk' obrati Maribor — 28 
torkov, največji pa v tozdu Žele
znica — 106 odstotkov.

»scl .dejšo sliko nam da gibanje 
i' Čir-’ • dohodkov na pogojno uro: 

so se le-ti povečali za 45

Ijen je že tudi povprečen osebni do
hodek na delavca v podskupini vi
soke gradnje (v to podskupino spada 
tudi Gradis), ki je znašal v 1984 letu 
22.539 dinarjev. Naši osebni do
hodki so za 5.6 odstotka večji kot v 
podskupini, s katero se vedno primer
jamo. V letu 1983 je znašal osebni 
dohodek na delavca v podskupini 
15.427 dinarjev, v Gradisu pa 
15.678 dinarjev — imeli smo le za 
1.6 odstotka večje osebne dohodke. 
Lahko zaključimo to poglavje z ugo
tovitvijo. da smo realizirali naš cilj 
postavljen v GN 1984. da bomo 
osebne dohodke povečali bolj kot 
ostali v podskupini.

I^-KOV v povprečju in znašajo 
dinarjev napogojno uro. Naj- 

li*’v tozdu Železokrivnica 97.44 
rihnp-5V' najn*žji Pa v tozdu GE Ma- 
£ ' -81 dinarjev na pogojno uro.

l'h (|0Lai navedeni podatki o oseb- 
%,°dkih so vzeti iz bilanc po- 
'i|;lri^n^h temeljnih organizacij. V 
'QdsL'u Pa se prikazuje (po knjigo- 
lo()n'h Predpisih) tudi del osebnih 
Iji *°v v nedokončani proizvod-

'\;l*^a^ar,i osebni dohodki, ki so za 
I S() 8a Posameznika pomemhncj- 

'■8()sna^a*' v Gradisu v povprečju 
cSe ‘ dinarjev na delavca na 
Pov - Pr'merjavi z letom 1983 so 

ečali za 52 odstotkov. Objav-

- a!at*e smo razporedili:
' sk/ld s*<uPne porabe (stanovanjski del)
- n ad skupne porabe (prosti del)
- plovni sklad 

ezervni sklad

^%Ulnu*ac'ia ie sestavljena iz po- 
sPe|ee®a rezervnega sklada in po- 
|t|g|a amortizacije. Gibanje aku- 
^slen ■ v Posameznih tozdih je bilo 
ki jgie,: Poleg tozda GE Maribor.
^ y. bilanci izkazal izgubo, niso 

8 1 yišine akumulacije, iz leta

Akumulacija pada
Žal pa nismo bili prav tako 

uspešni tudi pri drugem zastavlje
nem cilju, da bomo obdržali delež 
akumulaci je v. dohodku na ravni iz 
leta 1983. to je dobrih 14 odstotkov. 
Takšna je bila tudi temeljna druž
bena usmeritev — povečanje oseb
nih dohodkov je možno le z izgoblj- 
šanjem poslovanja in z izboljšanjem 
že navedenega deleža akumulacije v 
dohodku. Brez dvoma bodo pri
stojni občinski organi zahtevali še 
dodatne obrazložitve glede gibanja 
naših osebnih dohodkov. V letu 
1984 znaša delež akumulacije v do
hodku dobrih 11 odstotkov.

117 milijonov dinarjev 
245 milijonov dinarjev 
366 milijonov dinarjev 
195 milijonov dinarjev

1983 v SPO (indeks 68), KO Mari
bor (indeks 85), Celje (indeks 85) in 
LIO Škofja Loka (indeks 97) med
tem ko so v nekaterih tozdih pove
čali znesek namenjen za akumula
cijo tudi za 100 odstotkov in več —

največ v Železokrivnici za 196 od
stotkov.

Perla razvršča tozde
Že leta imamo v Gradisu tako 

imenovane PERLA kazalnike, ki 
omogočajo razvrščan je tozdov glede 
na dosežke, t. j. vrednosti posamez
nih kazalnikov. PERLA kazalniki so 
pomembni tudi pri odločanju kateri 
tozd bo dobil gradisovo nagrado.

V PERLI so upoštevani štirje ka
zalniki: produktivnost, ekonomič
nost. rentabilnost in akumulativ- 
nost. Kazalnik likvidnosti je izpuš
čen. saj zakon o obveznem zavaro
vanju plačil in tekoča poravnava ob
veznosti zagotavljata kolikor toliko 
redno plačevanje.

Produktivnost, ki je izražena z 
vrednostjo lastne proizvodnje na 
efektivno uro. dosega v Gradisu 
vrednost 1098 dinarjev na efektivno 
uro in se je nominalno povečala za 
59 odstotkov. Z upoštevanjem dviga 
cen za dobrih 57 odstotkov, pa se je 
produktivnost realno povečala le za 
odstotek. Povprečje gradbenih enot 
je 990 dinarjev, obratov 1502 di
narja in birojev 741 dinarjev. Glede 
na ta kazalnik sta med gradbenimi 
najboljša tozda Koper in Nizke 
gradnje. Med obrati sta na prvem 
mestu Železokrivnica in LIO Škofja 
Loka. Pri birojih je boljši ljubljan
ski.

Ekonomičnost, ki se je v Gradisu 
glede na prehodno leto poslabšala 
za 3 odstotke ima povprečno vred
nost 1.36. Med gradbenimi enotami 
je povprečna vrednost 1,30. med 
obrati 1.44 in pri birojih 3,23. Glede 
na ta kazalnik so najboljši: Ravne 
(med gradbenimi tozdi), KO Mari
bor (med obrati) in Biro Maribor.

Rentabilnost kaže odnos med po
slovnim in rezervnim skladom in 
povprečno uporabljenimi poslov
nimi sredstvi. V Gradisu se je po
slabšala za 14 odstotkov (od 5.1 na 
4.4). Povprečna vrednost tega ka
zalnika za gradbene enote je 4,2 
obrate 3.5 in biroja 9.2. Po tem ka
zalniku so najboljši med gradbenimi 
tozdi Gradnje Ptuj. med obrati LIO 
Škofja Loka in Biro Maribor.

Akumulativnost — pri izračunu 
po PERLA kazalnikih upoštevamo 
akumulacijo v primerjavi z vred
nostjo lastne proizvodnje. Akumu
lativnost se je poslabšala od 6,2 na 
4.7 ali za 24 odstotkov. Najboljši 
tozdi po tem kazalniku so: Ljublja- 
na-okolica (rhed gradbenimi tozdi). 
LIO Škofja Loka (med obrati) in 
Biro Maribor.

Bistvo PERLA kazalnikov je v 
tem. da omogoča glede na zgoraj 
naštete kazalnike razvrstitev tozd. V 
lanskem letu je bil med gradbenimi 
enotami najboljši tozd GE Koper, 
med obrati LIO Škofja Loka in med 
birojema mariborski biro.

Prikaz poslovanja Gradisa za leto 
1984 se nekoliko razlikuje od dose
danjih načinov podajanja. Na željo 
uredniškega odbora Gradisovega 
vestnika, sem pripravila nekaj več 
podatkov o tozdih samih, ne pa zgolj 
skupne podatke za DO. ter kazal
nike PERLA. Podrobnejše analize o 
tem. zakaj tozdi izstopajo po posa
meznih podatkih, v pozitivnem ozi
roma negativnem smislu, tokrat za
radi časovne omejitve, ni bilo možno 
podati. To bomo skušali storiti pišoč 
o posameznih tozdih v prihodnjih 
številkah Gradisovega vestnika.

Zora Vehovec

Branko Rosina o novem Zakonu o graditvi objektov

Dobro sodelovanje 
z inšpekcijskimi službami

Pred kratkim je pričel veljati novi zakon o graditvi objektov, ki se v marsi
čem razlikuje od prej veljavnega. Da bi se vodji sektorjev in projektanti kar 
najbolj seznanili s spremembami novega zakona so v mariborski gradbeni 
enoti povabili gradbenega inšpektorja Branka Rosino, da jim pojasni nastale 
spremembe. Tako sodelovanje je samo v prid inšpekcijskim službam in izva
jalcem, da se že v osnovi izognejo morebitnim nesporazumom.

Franjo Štromajer
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Vsaj še leto in pol

Zidarji in betonerji v bivalnem kontejnerju na delovišču. Večinoma so iz 
Egipta in Palestine

Betonsko zidovje smo opažili po tamkaj domačem sistemu DOKA. Delo je 
opravila skupina tesarjev iz GE Jesenice ob pomoči delavcev iz Egipta.

'
. . *>»,!im 
v &II 

1

v objekte, ki nam jih je zaupal investitor, je bilo treba v šestih mesecih vgra
diti okrog 2.500 prostominskih metrov betona. To delo je v pretežni meri 
opravila skupina na sliki

Gradis v Kuvvaitu
Podpisana nova pogodba — Vrednost okrog 6 mio

dinarjev
Čeprav se gradnja prvih 35 manj

ših objektov v Kuwaitu že zaključu
je, smo šele sedaj prejeli prve foto
grafije s tega gradbišča.

Prvo pogodbo je Gradis podpisal 
junija lani in to s Al-Mansoor & 
Al-Abdaly Trading and Contracting 
Company. S to družbo Gradis sode
luje nekako dve leti. Rok je bil zelo 
kratek in je tekel še pred no smo za
sadili »pionirsko lopato« v tem emi
ratu.

Glede na to. da smo se znašli in so
lidno opravili kar je bilo treba, nas 
firma vabi k sodelovanju tudi pri na
črtovanih novih delih.

Vrednost po prvi pogodbi resda ni 
bila velika — okrog tri milijone 
ameriških dolarjev; prav tako pa 
tudi ni bilo računati, da bi dela opra
vili z dobičkom. Bolj razveseljivo je 
dejstvo, da lahko računamo na pod
poro in delo s to firmo tudi v bodoče.

Razen tega naj omenimo, da je 
bila v tem mesecu podpisana še po
godba za nov projekt v vrednosti, ki

je še enkrat višja od tiste po 1- 
godbi: nekaj nad šest milijonov do 
larjev. S podpisom te pogodbe J 
vendarle dosežena kontinuite 
dela.

Začetek del je takoj, rok za d°v .
šitev pa 18 mesecev. Interno srno5
zastavili svoj lasten rok: dela bom 
poskušali dokončati v roku erieg 
leta. In kakšna dela so to? Gre
pripravo zemljišč in infrastruktur 
za stanovanjsko sosesko in tir*11 
West Fintos Housing Projects uu 
Infrastructure vvorks. , ,

Po teh začetnih korakih se zdi. ‘ 
smo zavili na pravo pot uveljavi) 
n ja. zavedamo pa se tudi, da bo ve 
jetno ta pot počasna in dolgotraju3, 
a upamo dolgoročna.

Razveseljivo je tudi to, da Čepi
ne gre za veliko število delavcev, P 
teh delih potrebujemo predvse, 
strokoven kader, delovodje, skup^ 
novodje ipd., torej da ne prodajam 
več le .delovne sile' temveč tudi sp1 
sobnost in znan je.

Betonske polizdelke smo izdelovali sami (Foto: A. L.)

Po 40. letih razbili nacistični bunker

Ovira pri gradnji SNG 
v Mariboru

Delavci mariborske gradbene enote so pri izkopu za klet pri obnovi 
Slovenskega narodnega gledališča v Mariboru naleteli na oviro iz at" 
miranega betona. To je del zaklonišča, ki je bilo zgrajeno med drug0 
svetovno vojno pod gledališčem in sosednjem Slomškovem trgtu 
Bunker je bil pod prostorom dvorane malega odra in je služil kot zato
čišče visokih nacističnih veljakov v času bombnih napadov. Precej 
dela so imeli delavci tozda GE Maribor preden so ga »razbili« saj jc 
hila trdnost betona nadpovprečno velika.

Prav tako so pod Borštnikovo sobo na južni strani gledališča naletel' 
na skriven hodnik, ki je bil sicer delno zasut in neprehoden. Domne
vajo le. da verjetno pelje k Dravi. Franjo Štromajer

i
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lanskoletno poslovanje v mariborski gradbeni enoti

_Zgubi so botrovali subjektivni in objektivni vzroki
^Zaključni račun za leto 84 je v tozdu GE Maribor, pokazal, da ne morejo 

zadovoljni z doseženo višino dohodka oziroma čistega dohodka. Doho- 
. ,So sicer presegli za tretjino, s čistim dohodkom pa ne pokrivajo niti izpla- 
®n>h osebnih dohodkov. O tem smo se pogovarjali z direktorjem tozda 

Vadbena enota Maribor, Francem Gačnikom, diplomiranim inženirjem
todbeništva.

»Nobena skrivnost ni, da smo po 
Pesnosti na samem repu v Gradi- 

Je uvodoma dejal tov. Gačnik 
°dal: »Vseeno pa bi želel povda- 

1 tudi nekaj vzpodbudnih in nekaj 
ytj vzpodbudnih kritičnih dejstev. 

, ^dovoljen sem tako z rastjo ce»'•jVII OV 111 IC1IVV7 L IU31JW VV
nega prihodka (od 1.202 milijo- 

uv dmarjev v letu 1983 na 2.398 
'Jonov din. v letu 1984 kar je sko- 

'rerten*tr?tno povečanje), z rastjoVreH u povečanje;, z rastjo
lenosti lastne proizvodnje (1983.I - .,i msLiic piuizvuunje j l yoj. 
I «4,9. ,m'lijonov din., 1984. leta 
raj ' milij°nov din., kar je tudi sko- 
J^H^mtno povečanje). Ta proi- 
s, ^nJa je bila dosežena le z 10 od-Stofv J lla oosezena le z tu oo- 
tad'°V Ve^ e^e^t*vn*rr,i urami (za
nj) • V»^ delavcev na delu v domovi- 
pa 'n Cetudi upoštevamo še rast cen.Pa x '-luul upoštevamo se rast cen. 
dviSe Vseeno ostane znaten del tega

n o ..... vii •
j '^viiu uMitnc znaten uei rega 

. S<i na stvarnem več delu oziroma 
Sjl storilnosti.«

^ t*°*1°<*e*t’ oz'roma čisti

r0*^ doseženo višino dohodka ozi- 
tad 3 ^'stega dohodka ne morem bititad sa uonoaKa ne morem Din 
sjCe°v°ijen- Čeprav smo dohodek
d0Lr Pfcsegli za tretjino, pa s čistim 
{ °dkom ne pokrivamo niti izpla
ki OD, saj znaša negativna ra-Z]j. v'u, saj znaša negativna ra
mi i;a ;|l' izguba po ZR 84 okrog 29 

‘.Jjonov dinarjev.
stavl’raZ*'*C0 Je tozd pok"!v času se- 
sri>riAania zaključnega računa iz$rCd zaključnega računa iz 
Ni DStcv Ustnega rezervnega sklada. 
je j °trebno še posebej povdariti, da 
vez^Zt* Pokril tudi vse zakonske ob
se f °stV sai je to jasno iz tega, kako 

°rmira čisti dohodek.«

, « ,ahko torej govorimo, da je
” v sanaciji?' ' sanaciji?

•ozd C; Veljavni zakonodaji ... 
eas ni v sanaciji, saj smo pokrili

naš

Uost Ses*av*janja ZR 84 vse obvez- 
da *‘n izplačane OD. Jasno pa jeda • . ----- ---------------- r
treunoZarac*' takšnega stanja
Ukrp "Upraviti poseben progran 
,0zdu°V 23 Zboljšanje poslovanja 1

& menite, kaj je vzrok za takšne 
(»vanje v letu 1984?

jek,iz^k°v je gotovo več — od ob 
°1ip do subjektivnih. Najprej b
t>ene teze*c P°ložaj v regiji. Grad 
in Zm?gljivosti so ta čas prevelikiI 2 sv Ul JJICV

<radi tega tudi nizek nivoi\|aj —■ icga iuai nizek nivo cer 
Po^g^^uim nekaj številk, ki bod 
tek],, uašo angažiranost v pre 
PodDv '«u. V začetku leta je bil 
Ptojl, j ^ Pogodb za vrednost čist 
lO. j ur nie 403 milijonov din, 01 
l.vn "4 podpisano pogodbo še z 
1^84 milij9nov din., do 31. U 
dinarjj^a*iziran° 1-547 milijono

s.mo naredili 552 ponudb, o 
je le desetina bila uspešni!

Čeprav smo že z GN 84 ocenjevali 
večji delež materialnih stroškov, pa 
je bil dejanski porast iznad vseh 
predvidevanj. Številčno bi to bilo 
sledeče — deleži materialnih stro
škov so se gibali od 70,9 odstotka 
(ZR 83) na 74,2 odstotka (GN 84) 
do 80.2 odstotka (ZR 84)

Franc Gačnik: »Po uspešnosti smo na 
samem repu Gradisa«

Ocenjujem, da je bila prav rast 
materialnih stroškov tista, ki ni sle
dila niti projekciji cen (20 odstotkov 
za gradbeništvo), da o raznih »kri
vuljah« dobaviteljev osnovnih ma
terialov raje ne.govorim.

Seveda pa so investitorji ostali 
»gluhi« na uveljavljanje razlik v 
času zamrznitve cen, čeprav so bile 
te realno dokazane in potrjene.«

Da ste dosegli takšno povečanje 
fizičnega obsega del, je gotovo 
moral imeti vpliv tudi sistem nagra
jevanja?

»Prav gotovo brez prave motiva
cije ni možen uspeh pri delu. Uvedli 
smo dosledno akordiranje del pov
sod tam, kjer je bilo mogoče in če 
upoštevamo, da je povprečen prese
žek po učinku znašal j 7,4 odstotka 
— je to že dokaz, da je s tem treba še 
nadaljevati, vendar pa poostriti kva
liteto obračunov.

Žal pa drugi del motiviranja — po 
poslovnem uspehu, še ni zaživel, ker 

■se zaradi različnih pogojev spreje
tega dela ni dalo obravnavati vseh 
gradbišč po enakih kriterijih.«

Omenili ste tudi subjektivne 
vzroke, ki so pogojevali poslovanje v 
lanskem letu?

»Prav gotovo vsak, ki dela,-lahko 
tudi greši. Sedaj konkretno še ne 
morem odgovoriti na to vprašanje, 
kajti v izdelavi je temeljita analiza 
poslovanja, ki bo uspešnost ocenila 
iz več vidikov in ko bomo našli 
glavne vzroke oziroma postavili 
pravilno diagnozo za sedanje stanje, 
bomo lahko govorili o zdravljenju.

Morda bo zato potrebna tudi kakšna 
boleča injekcija oziroma operacija, 
ne pa samo tablete, ki ponavadi 
uspavajo.

Za izdelavo takšne analize poslo
vanja je bila s strani tozda imeno
vana posebna 6-članska komisija in 
s strani KPO 4-članska komisija, ki 
mora svoje delo organizirati tako, da 
bodo takojšnji ukrepi znani do 22. 
03. 1985, srednjeročni ukrepi do 30. 
06. 1985. ter dolgoročni ukrepi do 
31. 12. 1985. Izdelan mora biti pro
gram ukrepov za izboljšanje poslo
vanja v tozdu GE Maribor, kjer mo
rajo biti konkretne naloge oprede
ljene tako z nosilcem naloge, kot z 
rokom realizacije in seveda ustrezen 
usklajevalec določenega sklopa 
nalog.

Prepričan sem. da moramo te reši
tve privesti več enotnosti v zasledo
vanju stroškov poslovanja od evi
dentiranja do avtomatske obdelave. 
Dejstvo je namreč, da potrebujemo 
operativne kadre, vendar zaradi 
tempa gradnje vedno ni mogoče in

dividualno izpopolnjevanje rid izku
šenejših kolegov, zato mramo izo
blikovati na vseh nivojih takšen si
stem kontrole proizvodnje, ki bo 
enostaven in ne bo ovira pri kreativ
nem delu na gradbišču. Šele ko bo to 
delovalo, se bomo lahko pohvalili, 
da mi krmilimo proizvodnjo po vseh 
njenih kriterijih — roku — kvaliteti 
— cenenosti.

Najti bomo morali tudi možnosti 
in načine, da bodo vsi z delom spoš
tovali novo zastavljeno načelo pri 
nagrajevanju »DAM — DAŠ«, pri 
tem pa končno doumeli, da bomo le 
združeni v enoten Gradis, kos vsak
danjim nalogam. Ce bomo še naprej 
zagovarjali uravnilovko in se tolažili 
z besedami — da smo vendar vsi 
sami dobri ljudje — potem bomo žal 
ostali res družba »revežev«.

Prepričan pa sem. da bomo letos 
ob praznovanju 40 letnice ustanovi
tve Gradisa, z delom in uspehi 
oDravičili ta jubilej in prispevali svoj 
delež k še večjim skupnim uspe-
ll0m-<< Franjo Štromajer

VTŠ Maribor bo poslej Tehniška fakulteta

Gradis bo gradil nov 
laboratorij

Hkrati s preimenovanjem so na novi Tehniški fakulteti slavili še en po
memben dogodek: odkrili so ploščo, ki pomeni začetek gradnje novih labo
ratorijskih prostorov, ki jih bo gradil mariborski Gradis.

Preimenovanje Visoke tehniške šole v Tehniško fakulteto ne pomeni 
samo sprememba imena, temveč tudi velik kvaliteten korak v razvoju viso
kega šolstva v Mariboru. To je v uvodni svečanosti poudaril Tone Kropušek, 
predsednik sveta VTŠ, in poudaril pomen VTŠ, ki je našemu gospodarstvu 
dala že več kot 6000 strokovnjakov.

»S preimenovanjem v fakulteto smo dobili priznanje za naše vse obsež
nejše znanstvenoraziskovalno delo ter s tem tudi po tej plati izenačitev s fa
kultetami v Sloveniji. Sodimo, da je to sočasno priznanje za mariborsko 
Univerzo in mesto kot celoto,« je dejal prof. dr. Alojz Križman, dekan nove 
Fakultete.

Po slovesnosti so na kraju kjer bodo gradisovci gradili nove laboratorijske 
prostore odkrili ploščo, ki pomeni nadaljevanje posodabljanja mariborske 
Univerze. Omeniti je potrebno, da so za laboratorijski objekt prispevale 
denar organizacije združenega dela in bo imel 2500 kvadratnih metrov povr
šine. To je prvi tak primer v SRS. Več o gradnji tega objekta pa v eni od na
slednjih številk Gradisovega vestnika. p. . g

^olJf Kropušek, predsednik sveta Tehniške fakultete v Mariboru je odkril 
ploščo, ki pomeni začetek gradnje novega laboratorija, ki ga bo zgradil Gradis
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Fužinski grad, slikan z desnega brega Ljubljanice. Foto: G. B.

Gradisov Biro za projektiranje ob 40. jubileju

Projekti za obnovo 
Fužinskega gradu zastonj

Fužinskem gradu, ki stoji v ljub
ljanski občini Moste-Polje. se v 
kratkem obetajo boljši časi. Poleti 
lansko leto je bil razglašen za kul
turni spomenik in naravno znameni
tost. Istočasno je bil imenovan tudi 
odbor za obnovo gradu, ki je že lani 
razpisal dva javna natečaja: za 
oddajo prostorov v gradu in za izde
lavo idejnih načrtov za obnovo 
gradu.

Na razpis za odda jo prostorov so 
se javili štirje ponudniki. Celoten 
vzhodni del v vseh treh etažah je 
predviden za gostinsko dejavnost, za 
posamezne prostore v arkadah v 
pritličju pa so pobudniki bili mnenja, 
da so primerni za butike.

Na natečaj za izdelavo projektne 
dokumentacije se je javilo pet ude
ležencev. Za posebno presenečenje 
je poskrbela naša delovna organiza
cija. saj smo bili pripravljeni pro
jekte izdelati zastonj. Odbor za ob

novo fužinskega gradu je sprejel 
našo ponudbo in projekti so že v 
delu v ljubljanskem Biroju za pro
jektiranje.

V Gradisu smo se odločili za ta 
korak zato. da bi dali svoj prispevek 
k celotni ureditvi kompleksa Fužine 
ter za ohranitev in oživitev celotnega 
grajskega dela. povezan pa je tudi s 
praznovanjem 40-letnice Gradisa.

V dveh do treh letih naj bi obno
vili približno 60 odstotkov gradu. 
Najprej bo prišla na vrsto obnova 
strehe, kar ho po predračunu stalo 
nekaj več kot 17 milijonov dinarjev. 
Napeljava toplovodnega omrežja 
sodi tudi med naloge, ki naj bi bile 
opravljene že letošnje leto.

Ker je za pričakovati, da bo obno
vitev fužinskega gradu zaupana 
Gradisu, tozdu Gradbena operativa 
Ljubljana, bomo o poteku del v 
našem tzlasilu še pisali.

C. P.

Pred vhodom-častitljiv objekt je zob časa že močno načel

Z druge seje Odbora za investicije

Precej veliki investicijski 
apetiti

Delegati Odbora za investicije so 
se sestali 26. februarja in razprav
ljali o realizaciji investicij v osnovna 
sredstva v preteklem letu. o združe
vanju in planu investicij v osnovna 
sredstva za letošnje leto in predlog 
investicij v prihodnje.

Na osnovi tozdovih planov inve
sticij znašajo investicijske želje in 
hotenja celotnega Gradisa, s tem. da 
v ta znesek niso všteta združevanja 
na ravni delovne organizacije, v vi
šini okrog 1.42 milijarde dinarjev. 
Realno je za pričakovati, da bo na 
voljo 1.12 milijard.

Naša največja naloga v letošnje^ 
letu. bo združevanje sredstev 
nakup strojev in ostale težke mel,‘‘ 
nizacije za SPO, odplačevanje anU 
tet za Centralni laboratorij m P1!, 
slovne prostore Inženiringa.začet 
združevanja sredstev za izgradn]1 
terminala za cement v Ljubija01 
Mariboru, investicija v novo su,r 
vinsko bazo za tozde l jubljansker 
gije in začetek rekonstrukcije'-* ' 

Zgoraj omenjenim investicij", 
ho namenjeno največ sredstev to<* 
letu 1986. p

II. etapa izgradnje naselji 
S-31 na Pobrežju

Do avgusta prihodnjega leta naj bi delavci tozda GE Maribor zgradil* ^ 
Pobrežju 266 novih stanovanj. Zaradi novega zakona o graditvi objd4 
morajo spreminjati nekatere projekte, kar zavlačuje gradnjo. Nenori*1® 
porast cen gradbenega materiala v šestih mesecih povečuje stroške gra"11* 
tudi do 80 odstotkov.

ni
le
je
Z

Stanovanjski blok GR-6, ki je v 
tem času v gradnji bo vseljiv že 
konec leta, njegova investicijska 
vrednost pa je bila na začetku grad
nje 322.734.000dinarjev. Investitor 
je Samoupravna stanovanjska 
skupnost občin Maribor po poobla
stilu mariborskega Staninvesta.

Zataknilo pa se je pri pridobiva
nju gradbenega dovoljenja za grad
njo sedem nadstropnega stolpiča 
GR-8, ki so ga pričeli graditi 1. 
marca. Ta ho imel 78 stanovanj, 
gradnjo pa naj hi končali junija pri
hodnje leto. Zanimiv je podatek, da 
so zaradi velikega porasta cen grad
benega materiala na 16. seji odbora 
za gradnjo stanovanj v Mitri boru do
ločili novo investicijsko vrednost 
objekta in znaša sedaj 527.091.000

dinarjev oziroma kvadratni
stanovanjske površine velja 

1 17.778 dinarjev. Ta isti stolpič |£
v lanskem juniju velja1 , 
286.278.000 dinarjev ali kvadrfC 
meter 65.785 dinarjev. Podati'. . . 1 . , . hrtpove dovolj zgovorno, kako hrer
glavo divjajo cene gradbenega & 
teriala, na katere pa nimajo vp1'
ne kupci ne izvajalec. jj

V letu dni naj bi končali 1 : 
gradnjo objekta GR-7, ki bi ga y 
pričeli graditi v letošnjem juniju_
njem bo 85 stanovanj in bo po z°^j, 
njosti podoben objektu GR-6 vj^;i 
terem pa bo 18 stanovanj več. u

Projekti;:objekta so projektirali v rrujv- .. 
nem biroju Gradisa, stolpič p* L 
delo projektantov mariborsk 
Projekta. Franjo Širom«)ičf
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Sprejet program gospodarskih ukrepov

Ptujčani tudi z izjemnimi ukrepi 
do večjih osebnih dohodkov

Delavci ptujskega tozda Gradnje so na zadnjih zborih, sočasno z zaključ- 
!,lm računom za leto 1984, sprejeli tudi program ukrepov za gospodarjenje v 
. u 1985. Po vsebini in zadolžitvah sodeč, gre za izredno pomemben in kar 
» naiP<,nlembnejše za nevsakdanje stabilizacijsko naravnan, dokument, 
^akaj torej gre?

Zavedajoč se. da je poslovni 
UsPeh preteklega leta predvsem re- 
altat dobre angažiranosti v začetku 
cta 'n nekaterih izjemnih ugodnosti 
na tržišču, saj je bilo kar 16.7 od- 
st°tka dohodka ustvarjenega na 
''■'novi ugodno plasiranih prostih fi
nančnih sredstev, so ptujčani k 
nravnavi zaključnega računa pri- 

st(>pili z vso resnost jo.
Tako so med drugim ugotovili, da 

!*■’ ie produktivnost, kot najpo
membnejši faktor stabilizacijskih 
n‘aP°rov celotne družbe, dvignila
■ ^°li na račun povišanja cen. da pa 
|e v resnici napram letu 1983 ob-V ---- 11(1171 Ulil IV114 I /o.' otr
ntno padla. C c temu dodamo še 
VlS materialnih stroškov za 74 od- 

j^kov. katerih povečanje na Ptuju 
ježijo tudi zaradi slabe organiza- 

v neodgovornosti delavcev na 
Seh nivojih, latentne prisotnosti al

koholizma. neopravičenih izostan
kov in izredno malomarnega odnosa 
do materiala in sredstev, je povsem 
dovolj, da rečemo »ni vse zlato..kar 
sc sveti«.

Da bi bila mera polna je potrebno 
dodati ugotovitev, da nedavni inte
gracijski procesi gradbeništva v 
ptujski občini žc vplivajo tudi na na
daljnji razvoj Gradisa v tem delu 
Slovenije.

Izhajajoč iz prepričanja, da je 
delo edina sprejemljiva materialna 
podlaga za normalno poslovanje, ki 
mora biti pravtako edino in samo 
sebi zadostno za materialno in so
cialno varnost delavcev, so ptu jčani 
v svoj program ukrepov za učinkovi
tejše gospodarjenje v letu 1985 med 
drugim zapisali:

— Najnižji neto osebni dohodek 
za 182 ur dela in doseženi 100-od- 
stotni učinek mora v letu 1985 zna-

Mladiinči preberite

Srečanje mladine BVGP 
bo maja v Sarajevu

.^'adinci iz bivših vojno gradbe- 
n Podjetij (BVGP) Jugoslavije so 

Ji 16- leti začeli s srečanji, ki so 
dn- a tradicionalna do današnjih 
lov Pre za mladino iz desetih de- 
pro' orSanizacij (Napred. Centro- 

"Ickt in Ratko Mitrovič iz Beo- 
fai' ^m°ninvest in Vranica iz Sa- 
b-i \a' ^or>ter in Tempo iz Zagre- 

Ivan Lučič-Lavčevič iz Splita.
pfim<

tudi ogled Sarajeva in spomenikov 
naše revolucionarne preteklosti.

Tako. kot že vsa leta nazaj, se bo 
udeležilo srečanja mladine iz bivših 
vojno gradbenih podjetij Jugosla
vije tudi 20 mladincev iz naše de
lovne organizacije. Praviloma naj bi 
to bila eden ali dva najboljša mla
dinca iz vsakega tozda.

C. P.

Sest
maju.

h0r'’tanek koordinacijskega od-
Ru Jugoslavije je bil na

*• kjef so se mladinci med dru-
d|e. . 8°vorili tudi za organizacijo 

p njega srečanja.
Po že'fCj —- vnaprej določenem vrstnem 

* «a *etos organizatorja 17.
in (ja P0<ljetji iz Sarajeva — Vranica

Č:

sr,. Htoninvest. Prihodnje leto bodo 
vJ?ala v Splitu, potem pa je na

^11‘tdi se bodo pomerili v,športnihpari( 13c oouo pomeriti v.spot 
tni?'.(nogomet, streljanje, na- 
ttjex) ,enis. šah in letos prvič keg'ja- 
|eta ‘n v kvizu znanja. Tako kot vsa 

. konr 0 tud' letos prirejena tematska 
tUdj urenca. katere se bodo udeležili 
in 'P^dstavniki MKZSM Sarajeva 
dott/zP' Predstavniki DPO mesta 

acin- Gostitelji bodo pripravili

šati najmanj 28.000 din. to je za na
jenostavnejša dela in se za zahtev
nejša dela sorazmerno povečuje do 
najvišje ovrednotenega.

— Večji dohodek, ki je pogoj za 
ustvarjanje materialne osnove za 
normalno poslovanje in za poveča
nje osebnih dohodkov, moramo do
seči z boljšim gospodarjenjem s 
sredstvi, zmanjševanjem stroškov, 
boljšo organizacijo dela. učinkovi
tejšim delom in boljšo izrabo delov
nega časa.

To pa pomeni, da bodo morali 
znižati materialne stroške za 4 od
stotke in za prav toliko povečati 
produktivnost. Doseči bodo morali 
tudi 150 planiranih efektivnih ur na 
delavca na mesec. Tako bodo doho
dek tozda povečali za 35 odstotkov 
in sredstva za osebne dohodke pri 
povprečno 266 zaposlenih za 31 od
stotkov.

Nedvomno predstavljajo ome
njeni procenti izjemne zahteve, ki 
prav zaradi tega zahtevajo tudi 
izredne ukrepe, ukrepe, ki so jih 
ptujčani z vso odgovornostjo vseh 
zaposlenih tudi sprejeli. Tako so 
tudi zapisali, da je potrebno za reali
zacijo gospodaskega načrta za leto 
1985 pridobiti delo tudi s preusme
ritvijo proizvodnje, pridobivanjem 
del izven občine in da je nujno po
trebno takoj pristopiti k koordinira
nemu nastopu ptujskih gradbenikov 
na tržišču.

Sprejeli so lepo število konkretnih 
ukrepov za zmanjšanje vseh oblik 
stroškov, od štednje pri porabi ma
teriala do racionalizacije transporta 
in pravočasne dobave materiala.

Produktivnost nameravajo dvig
niti tudi z doslednim zasledovan jem 
porabe izdelavnega časa po objektih 
s primerjavo po normativih in z do
slednim obračunavanjem izvršenih 
del po normativih ter ugotavljanjem

individualnih in skupinskih učinkov 
delavcev. To pa pomeni, da bodo z 
obstoječimi in po potrebi dodatnimi 
normativi zagotavljali, da bo osebni 
dohodek slehernega delavca odvi
sen od njegovega vloženega dela, 
kakovosti opravl jenega dela ter od
nosa do sredstev in materiala s kate
rim dela.

V program ukrepov so zapisali, da 
delavec zgubi pravico do kolektiv
nega učinka v tekočem mesecu, če 
neopravičeno izostane z dela, če za
muja na delo ali predčasno odhaja z 
dela in če ne dosega I ()()-odstotnega 
učinka. Prav tako organizatorji dela 
izgubijo pravico do nagrade za or
ganizatorje dela in do kolektivnega 
učinka, če ne izvajajo nalog, za ka
tere so zadolženi ali če ne izvajajo 
nadzora nad izvajanjem sprejetih 
ukrepov.

Čeprav se program ukrepov za 
boljše gospodarjenje v letu 1985 do
tika tudi varstva pri delu. kadrova
nja in socialno zdravstvene zaščite 
delavcev, inventivne dejavnosti in 
informiranja delavcev kot enega od 
osnovnih pogojev za realizacijo 
sprejetih ukrepov, je njegova naj
večja vrednost v tem. da za vsakim 
konkretnim ukrepom stoji tudi kon
kretna oseba z zadolžitvami in od
govornostjo za realizacijo sprejete
ga. Tako so se brez večjega hrupa 
tudi dogovorili, da je-za neizvajanje 
sprejetih ukrepov iz malomarnosti 
lahko samo ena kazen — in to pre
nehanje delovnega razmerja.

Seveda se ptujčani zavedajo, da 
bo potrebno za popolno realizacijo 
sprejetih ukrepov aktivirati vse za
poslene. kakor tudi in predvsem vse 
družbenopolitične organizacije 
tozda, katerih osnovna naloga v le
tošnjem letu mora biti naravnana k 
realizaciji sprejetega programa.

Vlado Forbici

Del nove soseske v Ptuju, ki so jo zgradili delavci našega tozda Gradnje Ptuj
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1 ri, dva, ena, start! Favoriti so se hipoma pognali z vso močjo in »jurišali« vso 
pot od starta do cilja, medtem ko je slabše smučarje skrbelo ali jim bo uspelo 
zvoziti progo brez padca ali ne

O prvih mestih so odločali zaostanki, izmerjeni v stotinkah in desetinkah se
kunde; v nekaterih kategorijah veleslaloma so pri zadnjeuvrščenih narastli na 
minuto do minute in pol. V tekih so bili še večji — največji zaostanek je zna
šal polne četrt ure

V veleslalomu je nastopilo 71 tekmovalk in 215 tekmovalcev, v tekih pa 57 
tekačic in 193 tekačev na smučeh. Glede na starost so bile ženske razvrščene 
v štiri, moški pa v pet starostnih skupin

Tekmovalci in tekmovalke v tekih so se v smučine pognali v parih. Vzdolž 
vseh prog je bilo med tekmovanjem slišati bodrenjc, zaradi katerega so smuči 
še hitreje drsele po snegu proti cilju

Med tekmovanjem na Rogli so bili vsi pogovori na visoki ravni (slika je b"1 
posneta na nadmorski višini prek 1.500m!). Z organizacijo ter tudi svoji1" 
nastopom pa je bil očitno zadovoljen tudi podpredsednik KPO Gradisa Tej1" Zakaj pa ne? 
Zaletelj, ki ga s številko 176 vidimo v pogovoru z direktorjema tozdov G'
Jesenice in GE Celje. Celjanom gre zahvala in javna pohvala za odlično0"’ 
ganizacijo!

Gradisove XXIV. zimske športne igre na Rog1'

Rupčrt Babič, Izidor Krunič in Ivo Praprotnik se že dolgo poznajo. Vsi že 
Vrsto let nastopajo na Gradisovih športnih igrah. Hoteli so se slikati skupaj —

V'v

XXIV. zimske športne igre so 3.
uspele tako po organizacijski 4,
plati kot po številu udeležencev 5.
in doseženih rezultatih. Sodelo- 6.
valo je 16 ekip tozdov in ekipa 7,
delovne skupnosti Skupne službe g.
Gradisa, na startu pa se je v štirih 9.
ženskih in petih moških starost- 10.
nih skupinah zvrstilo 128 tekmo- \ 1. 
valk in 351 tekmovalcev. Mnogi 12. 
so prvikrat v svojem življenju 13. 
prišli v ta lep košček naše domo- 14, 
vine. Spoznali so prijetno smu- 15. 
čarsko središče, Rogla pa se jim 15. 
je oddolžila za obisk z lepim 17. 
vremenom in pravšnjimi tereni 
za merjenje moči pred sestavo 
poimenske prijave za Š1G — v 
Ratečah in na Zelenici je ekipa 
osvojila 2. mesto!

KONČNA RAZVRSTITEV 
(MESTA EKIPNO — TOC^E)

1. RAVNE 487
2. LIO ŠKOFJA LOKA 541

__________________________1
Ugodne snežne razmere, lepovrjovita narava, športni boji

skupina; 1. Joži Kocjan- 
#Llfl?SSS)’ 2- Polona Kejžar 
Lij , 3. Zinka Turnšek (Celje);

n.,Pina: 1. Cilka Baloh (Jese-

GO LJUBLJANA
DSSS
CELJE
KO MARIBOR 
GRADNJE 
JESENICE 
SPO LJUBLJANA 
GE MARIBOR 
OGP LJUBLJANA 
INŽENIRING 
NG MARIBOR 
PB MARIBOR 
PB LJUBLJANA 
KO LJUBLJANA 
KOPER

2' Ani ŠtuPar (DSSS) 
Sdlaiti : *• skupina: 1. Alojz Po- 

C/.(DSSS), 2. Miran Sluga 
$Cnice). 3. Miran Kert 
L;LIVne)l 2. skupina: 1. Zdenko 
^VCcnik (Ravne), 2. Marjan

i Kan (Jesenice), 3. Srečko
,i,l;,n'Ue (Ravne); 3. skupina: I.

(DSSS), 2. Jože 
(Qfc ? (Jesenice), 3. Peter Rubin 

D Vj^ 4. skupina: 1. Tone 
(L,q'Jesenice), 2. Anton Oman

POSAMEZNO VELESAMb^- 3- Karel Veršnak (PB 
LOM 2 f skupma: . Slave Stano-

_ 1 1U)< 2. Ivan Grabncr
Zenske: 1. skupina: L 51) (hnl'e), 3. Martin Primožič

narda Lap (PB Lj.), 2. Janja"j lv). 
nonik (LIO), 3. Marjana L£Utt;k|
(Ravne); 2. skupina: L R(,j j,
Hribar(GOLj.),2.Alenka^s enske; 1. skupina: 1. Janja 
nik (Celje), 3. Breda Krc( , n°mk (LIO), 2. Justina Vid-

ZH>0*»*inr0*»*0*jr**iti>*0**M*****i0**išštgl»§*šš§9
II

mar (LIO), 3. Martina Lapuh 
(Ravne); 2. skupina: L Zlata 
Hribar (GO Lj.), 2. Marta Peč
nik (Ravne), 3. Alojzija Perva- 
nja (DSSS); 3. skupina: L An- 
ela Gaberc (KO Mb.), 2. Jerica 
ermelj (DSSS), 3. Joži Kocjan

čič (DSSS); 4. skupina: L Ida 
Markun (PB Lj.), 2. Ani Štupar 
(DSSS). Moški; 1. skupina: 1. 
Alojzij Mo ser (SPO), 2. Zoran 
Zavolovšek (Ravne), 3. Marko 
Jug (GO Lj.); 2. skupina: 1. 
Branko Vranič (KO Mb.), 2. 
Franc Turk (Ravne), 3. Martin 
Oblak (Ravne); 3. skupina: L 
Silvo Rant (LIO), 2. Alojz Kepic 
(GO Lj.), 3. Andrej Horjak 
(Ravne); 4. skupina: 1. Ciril 
Oblak, 2. Pavle Stanonik, 3. 
Martin Primožič (trojna zmaga 
LIO Šk. loka); 5. skupina: 1. 
Slave Stanonik (LIO), 2. Ivan 
Grabner (Ravne), 3. Silvo Božič 
(Celje).

Dobrodošla pozornost organizatorja 
prilegel kozarec toplega čaja

Hn,Pukl v družbi treh Starovasnikov. Desno je Marjan Starovasnik, edini 
. , *k ep ie na<il letni VValec' ki je na igre prišel iz Iraka. Namenoma je planiral svoj redni

tekmovalcem v tekih J oSvf --,°pust tako, da se je lahko udeležil iger. V veleslalomu je v svoji skupini
mesto

Predstavniki šestih ekip, uvrščenih pri vrhu ob razglasitvi. Z desne: 2. mesto 
— LIO Škofja Loka, 1. GE Ravne, 3. GO LjubK<ma. 4. DSSS, 5. GE Celje 
‘in 6. KO Maribor

Pogled v povsem polno dvorano zreškega doma, kjer je bila razglasitev re
zultatov in večerja pred odhodom domov

Na tekmovanjih je vselej tako, da so eni bolj in drugi manj uspešni. Člani 
omizja ljubljanskih Kovinskih obratov letos niso dosegli vidnejših uvrstitev, 
kar pa ni motilo njihovega razpoloženja in prepričanja, da utegne biti že pri
hodnje leto njihova uvrstitev boljša. Vse foto: G. B.

Zlata Hribar je bila v svoji skupini 
prva v obeh disciplinah. Da je v 
dobri formi, je potrdila tudi z osvoji
tvijo srebrne kolajne na ŠIG

V najmlajši skupini je bila najboljša 
veleslalomistka Bernarda Lap. Tudi 
ona se ponaša s kolajno na SIG — 
osvojila je 3. mesto.
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Računalnik sam ne rešuje vseh problemov

Gradbena proizvodnja in računalništvo
Uspešno izvajanje katerekoli človeške dejavnosti zahteva predhodno 

predvidevanje posameznih dogodkov, trajanje dejavnosti in uporabo resur
sov v času in prostoru. Značilnosti proizvodnih procesov v zadnjih desetletjih 

'sc kažejo v množični uporabi sodobnih tehnoloških postopkov in specializa
ciji delovnega procesa, terjajo vedno več koordiniranja, načrtovanja, nad
zora in premišljeno organizacijo. Istočasno z razvojem proizvodnje in njenih 
‘značilnosti, pa se povečuje število informacij, ki so nujno potrebne za obvla
dovanje delovnega procesa.

, V preteklosti smo reševali pro- 
f ,bleme vodenja proizvodnje predv- 
* sem z organizacijskimi oblikami, ki 

so Zagotavljale enotnost vodenja in 
#. temeljile na organizacijskih sposob

nostih posameznikov. Tehnični ra
zvoj. povezan z razčlenjevanjem de
lovnega procesa, pa zahteva vklju
čevanje vedno več strokovnih po
dročij v sistem. Linijske in štabno- 
linijske organizacijske oblike so po
stale neučinkovite predvsem zaradi 
problemov vodenja in upravljanja 
informacijskih tokov. Taka spozna
nja izhajajo predvsem iz dobe. ko se 
računalništvo* še ni uveljavljalo v 
proizvodnji.

Elektronska obdelava podatkov v 
sedanji razvojni stopnji razrešuje 
probleme razvite proizvodnje, saj 
omogoča shranjevanje masovnih 
podatkov, njihovo obdelavo in 
upravljanje na osnovi obdelav.

Seveda pa je pogoj za uvajanje 
elektronske obdelave obdelan si
stem poslovanja, prilagojen raču
nalniški logiki in učinkovitosti.

Pri uvajanju računalništva je po
membno predvsem sledeče: Raču
nalniški sistemi zahtevajo analizo

miselnega dela v posamezni dejav
nosti. opredelitve njihove medse
bojne odvisnosti in programov za 
njihovo uporabo. Omogočajo zdru
ževanje znanja posameznikov v 
skupen učinkovit sistem. Simbolično 
bi ga lahko primerjali z vodjem or
ganizacije. ki je sposoben registrirati 
in si zapomniti vse poslovne dogod
ke. obvladati vsa strokovna po
dročja in se odločati na podlagi 
izbire najoptimalnejših variant.

Seveda pa računalnik sam ne re
šuje problemov, saj delovanje si
stema pogojuje računalniška opre
ma. programi, organizacija poslova
nja in strokovni team.

Splošr\a ugotovitev, da se delovne 
organizacije zadovoljijo že s preno
som obstoječega stanja poslovanja 
na računalniško obdelavo je pri
sotno tudi v gradbeništvu. Mnogo
krat je za uspešnost merilo samo ve
like količine informacij, katerim ko
ristniki ne morejo slediti, niti jih ko
ristno uporabiti.

Pomembno je uvajanje INTE
GRIRANE OBDELAVE PO
DATKOV kot znanega organizacij

* /o1 /umi ~i

-D j jp~ E3E3 E 
E=l [

^giLti/

skega načela s končnim ciljem in or
ganizacijskimi principi:

— vsak podatek zajeti samo en
krat.

— vsak podatek hraniti samo en
krat.

— pretok informacij v računalni
škem sistemu povezati v celoto.

— za modele uporabiti matema
tične metode operacijskih raziskav.

— vsako obdelavo izvajati samo 
enkrat.

— izdati toliko informacij, koli
kor je za delovanje nujno potrebno.

V večini gradbenih delovnih or
ganizacij lahko še vedno govorimo o 
prvi etapi, to je prenašanju množič
nih podatkov in obdelav in le v 
manjši meri o drugi etapi, to je 
ustvarjanju zaključenih regulacij
skih sistemov. Računalniško vode
nje gradbene proizvodnje pa sploh 
ni razvito.

Uvodoma je bilo poudarjeno, da 
razvoj in uporaba tehničnih dosež
kov nujno terja uvajanje sodobnih 
metod načrtovanja in sistemov po
slovanja. Nujen je sistemski pristop 
in teamsko delo ter uporaba sistem
ske hevristike.

Mnogo delovnih organizacij do
življa hude krize pri »menjavi gene
racij«. saj so mnogokrat izgubljene 
in pozabljene dragocene izkušnje, ki 
so jih z delom pridobili strokovnja
ki. vendar niso bile primerno evi
dentirane in vnesene v celovit si
stem.

Sodobna gradbena delovna orga
nizacija mora imeti:

— lastne normative in tehnolo
ške postopke.

— sistemsko urejene pokalkuia- 
cijske podatke o vseh zgrajenih ob
jektih.

— sodobno urejeno tehnološko 
in operativno pripravo dela.

. — urejen sistem proizvodnega 
načrtovanja s povezavo na vseh rav
neh.

— vpeljan sistem mrežnega načr
tovanja v integriran sistem računal
niškega vodenja proizvodnje.

— urejen sistem stroškovnega 
knjigovodstva.

— urejen sistem nagrajevat')' 
uspešnosti.

— urejen sistem informacij,
— itd. ,
Realizacijo teh ciljev otnogo^

uvajanje avtomatske obdelave P 
datkov v proizvodnjo. . ^

Pristopiti je potrebno celovito 
problematiki in po izbranem mode 
usmeriti vse razvojne naloge.vrča 
zacijo modela. Celovitost Pr'stl’^, 
naj omogoča interdisciplinarno s
delovanje maksimalnega štev ‘ 
strokovnega kadra in zunanjih 'ns
tucij

Nalogo moramo opredeliti ode 
lote k delom, izvajanje pa od delo 
celoti., .j,.

Reševanje programov mora . 
podrejeno računalniški obdelavi- | 
omogoča racionalnost poslovanj 
razbremenitev rutinskega dela 
usmeritev v razmišljanje. v.

Pristop mora zagotoviti milSt 
nost sodelovanja in s tem interes 
nalogo. Izhajati moramo iz naC£ 
da bomo evidentirali vse svoje z ‘ 
nje. ga sistemsko uredili in orno?, 
čili uporabo tega znan ja za učink° 
tost proizvodnje. flj.

Računalništvo v gradbeni Pr 
zvodnji mora zagotoviti: .

— obvladovanje poslovnih d®,
godkov v gradbeni proizvodnji z 
črtovanjem in obračunom Pr 
zvodnje. ,.(Cv

— izbiranje otpimalnih °dl°c ■
pri vodenju proizvodnje na Pod 
analitičnih podatkov. .,v

— razbremenitev organizato L 
proizvodnje administrativnega
in usmeritev k ustvarjal ne mu 
zmišl janju. ,;|,

— efektivno vključevanje mi-
kadrov v proizvodnjo. ^j,

— realizacijo dohodkovnih
nosov.

— uvajanje stimulativnega ^ 
grajevanja, vgrajenega v sistem 
sestavni del poslovanja. ^

Nujno je. da analiziramo sV• 
dosežke na področju uvajanja ra ,{ 

■ nalništva v gradbeno in tudi os- 
proizvodnje in usmerimo vse 
potenciale v realizacijo te nalog 4 

Albert Prapr°tn

Popravek

Pripravniški izpiti kar 
v telovadnici?

Tako enostavno, v telovadnici namreč, pa mladi gradisovi stroju* 
in vzdrževalci težke gradbene mehanizacije le ne opravijo pripravn1*, 
škega izpita kot je pisalo v podpisu pod sliko na 6. strani v februarsk 
številki našega glasila. Tiskarski škrat ne prizanese niti našemu glasi]?' 
Tako moramo zapisat, da SPO nima telovadnico ampak na srečo DE' 
LAVNICO.
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6
estega marca smo se pridružili karavani, ki je z dvorišča tozda OGP v Ljub- 

jani krenila na delovišče v tozd Lesno industrijski obrat v Škofji Loki. 
Pfemljali smo prevoz enega doslej najdaljših Gradisovih cestnih tovorov — 

Pfevoz 32 metrov dolgih prednapetih armiranobetonskih »Y« strešnih nosil- 
Cev za montažno halo.

Na dvorišču tozda LIO je že čakalo 100-tonsko avtodvigalo LUNA, najeto v 
Blagovno transportnem centru v Ljubljani. Ko so na nosilce pripeli še je
klene vrvi je strojnik z lahkoto dvignil vsak posamezen nosilec, nato pa ga 
spustil na ustrezno mesto — pravokotno na grede, ki povezujejo nosilne ste
bre

k| llPaj z vlečnim vozilom je bil tovor dolg 35 metrov. Na dveh vozilih s pri- 
I '‘Pnikoma sta bila hkrati naložena po dva nosilca, vsak pa je težak približno 
od t0ll 'n P°l- Skupaj je bilo treba v Škofjo Loko prepeljati 16 nosilcev, torej 
Poviti štiri vožnje

•hetrg. 1 kovinskimi tačkami, razdalja med dvema nosilcema pa znaša 2 
NvemVmeS vložena (listančna plošča. Nosilci so vodotesni in položeni s 
'oči,.. ' v.ss*k pa ima tudi izpust za odtok vode. Na nosilce se potem montira 

okrivljena salonitna kritina.

OGP in SPO za LIO

Prevoz in montaža
Iz Ljubljane do vgraditve le uro in pol

Investicija, za katero so se odločili
v tozdu Lesno industrijski obrat 
Škofja Loka — montažno halo v 
izmeri 30 krat 30 metrov, ki že stoji 
na nekdanjem odprtem skladišču 
žaganega lesa — je vredna okrog 29 
milijonov dinarjev. To je prva Gra
disova hala z razponom 30 metrov, 
elemente zanjo pa so že v januarju in 
februarju izdejali v OGP, saj je bil 
rok dobave in montaže 15. marec.

Prvi letošnji meseci z izredno niz
kimi temperaturami gradbincem 
niso bili po godu. Tudi na tem grad
bišču so bili temelji postavljeni tik 
pred zdajci, elemente pa so v OGP 
betonirali tako, da so kovinske 
opaže prekrili s ponjavami, pod ka
tere so dovajali vročo paro.

Gradisova montažna hala GH-5 
po sistemu VELO je zaradi mnogih 
prednosti in hitre ter enostavne 
montaže primerna za proizvodne 
namene, skladišča, telovadnice, pa
viljone, trgovske hiše in podobno, v 
zadnjem času pa se za njo vse pogo
steje zanimajo predstavniki lesno 
industrijskih organizacij in obratov.

Enaka hala, kot jo je v LIPO po
stavila montažna skupina OGP pod 
vodstvom gradbenega tehnika 
Marka Zibelnika, stoji tudi v Predd
voru, predtem pa so za škofjeloško 
Jelovico v neposredni bližini našega 
obrata lani sestavili podobno, s 
skupno površino okrog 4.000 kv. 
metrov.

G. B.

Voznika Lojze Hrastar in Primož Grintal sta eden za drugim in v spremstvu 
vozil s prižganimi rotirajočimi rumenimi lučmi ter vozili prometne milice 
Ljubljane-okolice spretno zvozila vsa mestna križišča in ovinke ter srečno 
pripeljala tovor na gradbišče.
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. Poletna sezona je pred nami

' m

Vabimo vas k sodelovanju 
'za delo v počitniških
; domoviii^^^^^^^^^

Tudi v letošnji sezoni bomo za uspešno poslovanje naših počitniških 
domov potrebovali nove delavce.

Ker v naših domovih razen Biograda/m nimamo stalno-zaposlenih 
delavcev, je bil na /. seji Odbora za standard in rekreacijo sprejet sklep, 
da se kadri z.a delo v počitniških domovih prarazporedi predvsem iz ti-

* stih TOZD, ki imajo obrate družbene prehrane.

I. Za počitniški dom Ankaran potrebujemo:
> — / upravnika

— I glavno kuharico (V K kuhar)
— I KV kuharico 
— PU kuharico

• — IKV natakarja
— d KV oz. PU servirke
— 3 čistilke 
— I ekonoma

2. Za počitniški dom Poreč potrebujemo:
— I upravnika
— / glavno kuharico (VK kuhar)

/ K V kuharico
— / PU kuharico 
— I natakarja
— 2 KV oz. PU servirke
— 2 čistilki
— / ekonoma

\\Z — GRADISOV VESTNIK ___________________________

Društvo upokojencev — pododbor Maribor 
obvešča

Sestanek vsak prvi 
ponedeljek v mesecu __

Pododbor društva upokojencev Gradisa v Mariboru obvešča vse

— /. aprila od 10. do 11. ure v tozdu GE Nizke gradnje Lavričeva 3 
ali po telefonu (062) 24-011,

— 6. maja od 10. do ! 1. ure v tozdu Kovinski obrati Sokolska 60 ali 
po telefonu (062) 33-308,

— 3. junija od 10. do 11. ure v tozdu GE Maribor Gosposvetska 
cesta 29 ali po telefonu (062) 27-841,

— 2. septembra v tozdu GE Maribor ob isti uri,
— 7. oktobra v tozdu GE Nizke gradnje ob isti uri,
— 4. novembra v tozdu Kovinski obrati ob isti uri,
— 2. decembra v tozdu GE Maribor ob isti uri.'
Istočasno vabimo vse naše člane na izlet, ki bo I 1. maja. Zbirališče 

bo pri Kidričevem spomeniku (železniška postaja) ob 10. uri. Ob 10.13 
uri bo odhod na Meljski hrib. Stroške izleta plača vsak udeleženec sam- 
S seboj lahko pripeljete tudi svoje zakonske tovariše. V slučaju slabega 
vremena bo izlet 18. maja.

Na koncu še obvestilo za naše bolane člane. O svojem zdravstvenem 
stanju nas lahko pismeno obvestite preko kadrovske službe tozda, kjer
ste bili zaposleni. Društvo upokojencev Gradisa

pododbor Maribor

S seje za kulturo in izobraževanje

svoje člane, da bodo sestanki redno, vsak prvi ponedeljek v mesecu. 
Člani društva iz tozdov GE Maribor, GE Nizke gradnje in Kovinski 
obrati se na društvo lahko obračajo v zvezi Z raznimi pojasnili in željami 
in to:

3. Za počitniški dom Biograd/m potrebujemo: 
— I KV oz. PU kuharico
— 2 KV oz: PU servirki
— 3 čistilke.

Zainteresirane kandidate obveščamo, da se lahko prijavijo preko 
svojih kadrovskih služb v TOZD, na kadrovsko socialno službo pri 
DSSS.

Kulturno srečanje 
bo v maju

Sprejeli tudi program dela za letos
Komisija za kulturo in izobraže

vanje pri Konferenci OOZS je na

svoji 3. redni seji 1. marca obravna
vala udeležbo naših kulturnikov na
letošnjem VII. tradicionalnem kul
turnem srečanju gradbenih delavk'

Gradisovih 40 let — Gradisovih 40 let

Slika je iz leta 1958
Za objavo jo je posodil Alojz Ciglar iz Ptuja

Na naš poziv bralcem Gradi
sovega vestnika, naj nam poso
dijo za objavo kakšno zanimivo 
spominsko fotografijo iz njihove 
zbirke, seveda o Gradisovi zgo

dovini in Gradisovcih, smo iz 
Ptuja prejeli prisrčno pismo 
upokojenca Alojza Ciglarja. K 
fotografiji, ki mu jo bomo seveda 
vrnili, je priložil pisemce z na

slednjo vsebino:
» V našem vestniku sem bral, da 
bomo Gradisovci letos prazno
vali 40-letnico našega uspešnega 
dela. Pošiljam vam sliko, ki je na
stala leta 1958 na gradbišču Ke
mična tovarna Hrastnik. Na njej 
smo vsi v skupini sami tesarji. 
Prosim vas tudi, če bi mi lahko 
sliko po objavi vrnili...«

Sporoča tudi, da je prejel po 
pošti upokojensko izkaznico 
Gradisovega društva upokojen
cev, da pa ni dovolj obveščen o 
obveznostih in pravicah v zvezi s 
članstvom. Prosi, če bi o tem kaj 
več zapisali v kateri izmed pri
hodnjih številk Gradisovega 
vestnika.
Tovariš Ciglar!
Najprej lep pozdrav in hvala za 
pisemce! Glede slike bodite brez 
skrbi — vrnili jo bomo po pošti, 
ob priliki pa dovolj jasno napisali 
tudi vse tisto, kar vas zanima o 
Društvu upokojencev Gradisa. 
Pozdravljeni! Uredništvo

Slovenije, ki bo v mesecu maj m . ■ 
O tem je bilo treba hitro obves11^

vse OOZS in komisije za kultura 
tozdih, prav tako pa tudi udeležen 
dosedanjih kulturnih srečanj 1 
Gradisa. Prijave in dela je bilo 
mreč treba dostaviti organizator) 
že do srede tega meseca. J

Oglasili so se nam tudi že nekate . 
novi ljubitelji kulture — kultur 
ustvarjalci, zato računamo, da bo V~.
številu naše zastopstvo vsaj na en« , 
ravni kot lani; medtem so namrej
nekateri zapustili DO Gradis.

Od lanskega srečanja pa do lef0^.zanjega, je bilo bolj malo časa 
ustvarjanje — srečanje naj bi n’ 
namreč od letos vedno v maju. 
dar menimo, da se bo treba letos 
posebej izkazati, saj nam je j1' 
gradbenikom glede na tradieu 
naših srečanj zaupano tudi zasttjP^
nje SR Slovenije na zveznem - m

jslavturnem srečanju delavcev Jugo 
je.

Komisija je obravnavala tudi p 
ročiIo o svojem delu v letu 1984 ^
sprejela program dela za leto VJ°y I' 
V njem so predvsem poudarjam' n‘.z j
črtovane a neizpolnjene naloge .. i 

Milenko N*1 |leta 1984.
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^°vozgrajen Gradisov dom samskih stanovanj v Fužinah. Prvi stanovalci se Notranji hodnik z vhodom in vratarnico. Predvidena je tudi avtomatska jb a 51" viramsov i 
0 0 vai*j vselili aprila

^dvselitvijo v dom, ki se ponaša z doslej najvišjim standardom samskega bivanja

medkrajevna telefonska govorilnica, vendar žal do danes dom še nima tele
fonskega priključka niti ni moč kupiti javnega aparata

Za 104 enote še 2.708m2 skupnih površin
^ V nadstropjih po 3 ležišča na garsonjero — V pritličju tudi 12 enoposteljnih enot

niesecu aprilu naj bi oživel Gradisov nov dom samskih stanovanj, o ka- 
v jtln sm«> že velikokrat pisali. Pred vselitvijo smo se skupaj z vodjo objekta 
.J^dnji, Rajkom Ivičem, gradbenim tehnikom iz novega združenega 
d0 a Gradbena operativa Ljubljana in Slavkom Šaričem, upravnikom 

a, sprehodili po prostorih.

j

v ok.a£beno je bil objekt končan že 
,ehn "bru 'n je tudi uspešno prestal 
Proi'!111 'Pregled. Načrt je izdelal 
P^ptant prof. dr. Niko Seliškar s 
ljuiV' dela pa prevzel tozd GE 
'6.2 'ana'°kolica. Tloris je 53krat 
k|p, n’V’tra' po etažah pa si sledijo 

y P^tličje in 4 nadstropja. 
dratn°| e^tu Je skupno 5.150 kva- 
°d tei ' metrov uporabnih površin. 
2.4^2' lC namenjeno za stanovanja 
rabe ’>ar2.,7°8Paprostora skupne 

p0. '^piljišče je Gradisovo.
Kem d° pridobitve novih nastani- 
v , Zni°gijivosti je bila dolga in jo 

prispevku ne bomo znova

obujali, omenimo pa lahko, da so 
med tistimi, ki so si z vsem srcem in 
izredno voljo najbolj prizadevali za 
uresničitev tega projekta, prav goto
vo Jože Zajc, Vekoslav Pečnik in 
Marjan Sosič — ter seveda tudi 
drugi.

Ne bi bilo pošteno, če bi na tem 
mestu zapisali, da je dom že povsem 
nared. »Tu manjka to in tam ono,« 
sta pojasnjevala sogovornika, v 
glavnepi pa gr? za opremo, ki jo 
bodo dokupili v kratkem in jo ta hip 
ni moč dobiti ali pa še ni dobavljena. 
Trenutno jim predstavlja še največji 
problem dejstvo, da dom še ni prik

ljučen na telefonsko omrežje, da še 
ni dobavljen kuhinjsko-točilni pult v 
jedilnici, kuhinjske niše so še brez 
hladilnikov, kupiti bo treba še vrsto 
malenkosti, urediti okolico in tako 
naprej — vendar dom je pripravljen 
za vselitev. Na to pa že nestrpno 
čaka vrsta naših delavcev; v domu so 
namreč 104 stanovanjske enote s 
skupno 288 ležišči.

Naštejmo še prostore po etažah in 
namembnosti:

V kleti: garderobe za delovno 
obleko in čevlje, pralnica, sušilnice, 
strelišče in prostor za namizni tenis, 
zaklonišče, toplotna postaja, klima 
postaja in delavnica za drobna vzdr
ževalna dela.

V pritličju: kolesarnica, glavni 
vhod in hodniki, recepcija-vratarni- 
ca, pisarna upravnika, jedilnica z

nad 100 sedeži, dclilnica hrane in | 
pomožni prostori, skupne sanitarije < 
za potrebe jedilnice, prostori za či- { 
stilko, posebna sprejemna soba, dva ’ 
prostora sta predvidena za priročno \ 
ambulanto, posebna sprejemna 1 
soba in 12 enoposteljnih stanovanj- f 
skih enot. V pritličju je tudi stanova- J 
nje za hišnika. [

V nadstropjih: Razen stopnišča in 1 
hodnikov je v vsakem nadstropju po J 
23 stanovanjskih enot s po tremi le- \ 
žišči, klubska soba (šah, časopisi)., * 
TV dvorana z barvnim sprejemni- J 
kom in soba za čistilko.

Skupni prostori in hodniki so 4 
ozvočeni, prav tako pa tudi oprem'
1 jeni z instalacijo za zasilno razsvet- *! 
ljavo, ki v primeru izpada električ- j 
nega toka zadošča za štiri ure. j

G. B. J

ho 23'^,v nadstropju. V vsakem je
stanovanjskih enot

Kuhinjska niša; na hladilnik 
treba še nekoliko počakati

Kopalnica: vsaka enota ima prho, 
umivalnik in stranišče

V sobi: tri ležišča, dvodelne omare, 
delovno pisalni pult....

* I
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ŠIG ’85 — Telegrami, s katerimi je Gradis kot organizator letošnjih iger ob
vestil vse prijavljene ekipe o spremembi prvotnega programa — tekih v so
boto 9. marca v Ratečah in veleslalomu dan kasneje na Zelenici, ker je v 
Kranjski gori primanjkovalo snega — so prišli še pravočasno.' V dveh dneh 
ŠIG je namreč Trim servis iz Ljubljane registriral kar 992 nastopov, od teh 
285 v smučarskih tekih in 707 v veleslalomu.

Po prvem dnevu, je bila najboljša prav naša ekipa in to s precejšnjo pred
nostjo pred kranjskim Gradbincem; tretja je bila ekipa SCT. Pri veleslalomu, 
se je vrstni red prvih dveh ekip obrnil, tretji pa je bil ZIL. Enak vrstni red je 
ostal tudi po skupnem seštevku točk s tem, da je tretje mesto ponovno pri
padlo SCT.

V smučarskih tekih je bila proga za vse ženske in tekmovalce, stare nad 54 
let, dolga 2 kilometra. Vsi mlajši tekmovalci so morali preteči 4 kilometre. 
Start ali so v parih.

Na sliki: V skupini od 38 do 46 let je bil najboljši Gradisovec Pavle Stano
nik (s številko 101) na 6. mestu; takoj za njim sta se na 7. in 8. mesto uvrstila 
še preostala dva člana naše ekipe — Martin Primožič in Ciril Oblak.

Gradisova tekaška ekipa seje v Ratečah zares srčno borila. Štela je 24 članov 
in osvojila 8 kolajn: eno zlato, 3 srebrne in 4 bronaste. Le šestim ni uspela 
uvrstitev med petnajsterico v skupinah, v katerih so nastopali. Te uvrstitve so 
nam prinesle tudi ekipno zmago v tekih ter pokal, ki gaje na razglasitvi pred 
hotelom Lari* v Kranjski gori vodji naše ekipe Alojzu Polajnarju predal 
predsednik organizacijskega odbora in podpredsednik K PO Gradisa Tone 
Zaletelj

Pred tekmovanjem, med in po zaključku je bil najbolj oblegan prostor in
formacijska pisarna. Po zaslugi dolgoletnega in izkušenega športnega de
lavca Matije Krnca — ki je, naj zapišemo, tudi predsednik komisije za šport 
pri RO SGDS —je delo v njej teklo kot namazano. Organizacijski odbor je 
prejel 81 prijav ozdov; dejansko jih je sodelovalo 69, po skoraj tisoč startih v 
obeh dnevih pa ni bilo nobene pritožbe!

Veleslalom je bil na Zelenici. Moški do 30 in tudi 30—38 let so startali na 
znani FIS progi med zgornjo in srednjo postajo sedežnice. To sta bili tudi štc- 
vilčno najmočnejši skupini. Proga je bila zahtevna in mestoma poledenela* 
odstop pa zaradi velike želje po čimvišji uvrstitvi 50-odstoten. 

Tekmovalke in starejši tekmovalci so vozili na dveh nekoliko lažjih pr®-
gah, ki sta bili postavljeni pod vrhom. Na dan tekmovanja se je kot nallašč
snela z vodil vrv vlečnice na sliki, zato je bilo treba na start peš. Nastopajoče 
je tudi ovirala gosta megla, ki jele na redke trenutke omogočala jasen pog*e 
po strmini v ciljno ravnino.

V Gradisovi veleslalomski ekipi je bilo 11 tekmovalk in 19 tekmovalce*’ 
od skupno tridesetih, smo dobili po eno prvo in drugo mesto, dve tretji, 13se 
jih je v svojih skupinah uvrstilo do 15. mesta itd. Odstopili so le štirje.

V sliki in besedi

XXIII. zimski ŠIG

Skupna Gradisova bera na 23. zimskih ŠIG: osvojili smo tri pokale in 12 
lajn. Pokale smo dobili za prvo mesto v tekih, drugo v veleslalomu in Pr® 
tako drugo v končni razvrstitvi; izmed kolajn so naši športniki osvojili 2 z>a 
4 srebrne in 6 bronastih.

Na skupinski sliki so (z leve): Alojz Kepic — bron, Marta Pečnik,^* _ 
Stanonik in Jolanda Kacafura —srebro, Branko Vranič — bron in Alojz " 
lajnar — zlato v veleslalomu. Drugi dobitniki kolajn za Gradis so še: Ja * 
Stanonik — zlato v tekih, Zlata Hribar — srebro v veleslalomu in bro 
tekih ter Lap Bernarda in Tone Vidic — oba bron v veleslalomu.
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REZULTATI EKIPNO (tek in veleslalom): 1. Gradbinec 296, 2. Grad,s 
380, 3. SCT 642, 4. Hidrogea 781, 5. Ingrad 872 itd.

Vse foto: G- x
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^jfcteljsko srečanje kegljačev Maribora in Ljubljane

Zmaga gostov z dvema kegljema razlike
r:,V s°h<)to 9. februarja so se pome- 
p1 na kegljišču hotela Habakuk pod 
|i"norjem kegl jači KK Gradis Ljub
ih. nj' in KK Gradis Maribor. V pri- 
; ,c|jskem merjenju moči so po pri-
v (’VanJu zmagali Ljubljančani, 
hii .„s Iesnejšim rezultatom kot je 
^8v'^al<OVan' Kon^n' 'z'd je hil

k: J^jančani so dosegli naslednje 
h,e'Ogrizek 812, V. Jagarinec 
lan- ^evc 803, Š. Kuzma 786. V. 
|jevSa 857 in M. Hočevar 892 keg-

IViS.ariborčani 80 metali takole: F. 
Lnk0viČ 846, L. Černivec 790,1. Si-
1^807, , Golog 828, M. Strah

Weisistein 864 kegljev.

V Kovinskih 
?bratih Maribor 

ustanovljena 
lekcija tekačev 

na smučeh

Ust' 0°rtniki dogovorili, da bomo 
jo, n (,Vl*' smučarsko tekaško sekci- 
% ,„.er« 0° vodil eden od najbolj- 

; -ki,eev v Gradisu Branko Vra-•tic. p ‘;Cev v Gradisu Branko Vra- 
liidj ne,l?cno storjeno. Nakupili smo 
k^Dni. ai 0Prcme tako. da sedaj 
twniA: a8amo s 14 parov tekaškihNa!' - ■ -.......... ..........

smo se zagreli pred gradi- 
kjjLr sP°rtnimi igrami, saj smo ne- 

,tUc*' skupaj trenirali. Pred
^rVSram, smo organizirali smu- 
vinski ^aško prvenstvo tozda Ko
po^, 1, rati Maribor. Prvenstvo je 
C,..l ‘ U'l orpani^imfi ti,Hi Mim0ah^a’ orPanizirati 
rc2U|t,; Doseženi so bili naslednji 

let''! V kateg°riji žensk od 30 do 
^ do 4/Z,rna8a*a Marija Vošnik. od

Kot je znano nastopajo trenutno 
kegljači KK Gradis Ljubljana v prvi 
slovenski ligi. kjer krepko vodijo in 
bodo pravgotovo nastopali tudi na 
državnem prvenstvu. KK Gradis je 
tudi večkratni državni prvak in zma
govalec pokala Maršala Tita, ne 
manjka pa tudi mednarodnih uspe
hov na evropskem kegljaškem pri
zorišču. V moštvu KK Gradis je 
vedno tudi kakšen jugoslovanski re
prezentant.

Kegljači KK Gradisa iz Maribora 
so se letos prvič uvrstili v mariborsko 
A ligo. ki se jim je zdela pred leti ne
dosegljiva. Sedaj nastopajo v višji 
konkurenci s precejšnjimi uspehi.

Treba je povedati, da so Ljub
ljančani nastopili le z dvema igral
cema prvega moštva (Janša. Hoče

var). da pa so Mariborčani nastopili 
s prvo postavo. Druga resnica pa je v 
tem. da KK Gradis Maribor nima 
svojega kegljišča in zato imajo tre
ninge le enkrat tedensko po štiri ure. 
Za ekipo, ki šteje 18 kegljačev to 
zadostuje za trening osmih tekmo
valcev po 100 lučajev. Ker je Mari
boru zelo težko dobiti kegljišče za 
trening, je temu primerna tudi se
lekcija tekmovalcev za prvo posta-

Mariborski klub se otepa tudi s fi
nančnimi težavami. V večji meri se 
financira iz dotacij, ki jih dobi od 
OO ZS tozda Kovinski obrati Mari
bor. dosti prispevajo tudi člani kluba 
sami. nekaj sredstev pa pride iz 
TTKS (pokrivanje sodniških stro
škov na uradnih nastopih).

s« s r^lar'borskih Kovinskih obratih 
Trtniki dogovorili, da bomo 
in smučarsko tekaško sekci-

-r--i mirni igrami, saj smo ne-
ittV .skuPai tren'ra*'- Pred 
l 'tarami smo organizirali smu- 
,. tckaško Drvcnstvo tozda Ko-

le* 1 JI £UI1NK UU .TU UV

^d() lc'z1rnagala Marija Vošnik. od 
|%rii 1 '°t pa Elica Gabcrc. V ka- 
Mub,, xm°ških do 30 let je zmagal 
SnknvSerk(X od 30 do 38 let 
%žn.,' Vrar|ič. od 38 do 46 let Ivan 
"erc r ln nad 46 let Marjan Ga- 

(V
Hir"stVo tozda je bilo dobro or- 
Nj n‘ln<1" rezultati pa niso izostali 

■ rsm srad*sovih zimskih igrah. 
)ni ° V tck'h osvo jili 4. mesto, v

razvrstitvi r\*» tn*iefn
Jkiipn-i"" v tekih osi 
JP;imn razvrstityi pa 6. mesto. 
W • da bomo dosegali še boljše 

te v Prihodnjih letih.
Josip Humek

Dori Zemljič v spomin

Sneg je škripal pod nogami, 
ostra sapa je rezala v obraz in si
lila pod kožo. Bil je zelo turoben, 
mrzel zimski dan. Kot v posmeh 
ostremu mrazu se je kdaj pa kdaj 
pokazalo sonce. Bilo je brez 
moči. Tudi sonce. Še bolj mrzlo 
in mrko je bilo spoznanje, da 
spremljamo na zadnji poti Doro 
Zemljičevo. Kruta, neizprosna 
resnica je lebdela v malone po
larnem zraku februarskih dni. 
Kakor, da seje celo narava uprla. 
Da, Dore, naše sodelavke, ple
menite. žene in ljubeče mame 
njenih dveh sinov ne bo več med 
nami. '

Najbrž je zelo srečna, z velikim 
upanjem šla v svojo drugo domo
vino, Slovenijo, življenju in lju
bezni naproti. Hitro se je poslo
venila in potrpežljivo, vdano ži
vela. Ko se je prikradla bolezen, 
je imela veliko upanje, da bo oz
dravela. A neozdravljiva bolezen 
jo je iztrgala življenju.

Zaman jo bosta pričakovala 
njena še majhna fanta, ko bodo 
zvončki naznanjali pomlad. 
Zaman bodo na obronkih Slo
venskih goric, kjer je njen zadnji 
dom, prepevale ptice in obujale 
življenja. Človeško življenje je le 
eno samo, neponovljivo in naši 
Dori je bilo skopo odmerjeno. 
Kruta, neizprosna resnica.

Nihče na svetu ne more nado
mestiti mame.' Nedopovedljivo 
grozno jo bodo pogrešali njeni 
ljubljeni. Le kdo, če ni mame, jih 
bo pobožal po laseh? Le kdo jim 
bo povedal pravljico, jih tolažil, 
iz dneva v dan vzpodbujal in učil?

»Ko bomo videvali tvoja sino
va, bomo začutili toplino tvojih 
oči«, dani iz stoterih src, ki so jo 
poznala. Ohranili te bomo v 
spominu!

Njim pa, ki jim je tvoj blag 
objem in ljubezen tvojega po
gleda pomenila studenec sreče, 
njim ga nikoli več ne bo dano 
obuditi.

Sodelavci tozda GE 
Nizke gradnje Maribor

igf VESTNIK je glasilo delavcev delovne organizacije GIF Gradis Ljubljana. Izdaja ga Odbor za
v sestavi: predsednica Karolina Vodopivec, člani Štefan Rac, Sonja Gračanič, Rudolf 

Urej . ’ Miranda Cattonaro in tajnik Gojmir Bernot. Glavni in odgovorni urednik je Cveto Pavlin. Člani 
Da"l?lsket?a odbora so: Milenko Nikič, Vesna Gregorič, Alojz Remec, Rudolf Ludvik, Vlado Forbici, Vinko 
'iskaJ811’ J®n' Klančar, Aleksander Bojanič in Tatjana Savinšek. Tehnični urednik je Matija Krnc. Glasilo tiska 
sita Ljudska pravica Ljubljana, naslov uredništva: GIF Gradis Ljubljana, Gradisov vestnik, Šmartin- 

‘ 4a Ljubljana, telefon 441-422 int. 232 ali 220.

KK Gradis Maribor obstaja že 
skoraj 20 let. Po tekmovanju v ma
riborski podzvezi so se prebili v 
tekmovanje v ovkiru mariborske re- 

1 gionalne selekcije. Želja kluba je, 
doseči čim boljšo uvrstitev v A ligi in 
afirmirati klub Gradis na maribor
skem področju, v bodočnosti pa še 
kaj več. Pota za dosego tega cilja so 
različna, vendar nobena ni lahka. 
Predvsem bo treba navezati stike z 
ostalimi gradisovimi tozdi na mari
borskem območju glede skupnih in
teresov za nastopanje KK Gradis 
Maribor. Na teh osnovah bomo sku
šali urediti tudi financiranje kluba.

Naša velika želja je, da bi z zdru
ževanjem sredstev pridobili svoje. S 
tem bi bil omogočen optimalen tre
ning ekipi KK Gradisa, po drugi 
strani pa bi se skozi množičnost, raz
širila baza za selekcioniranje igral
cev v tekmovalno ekipo.

Alojz Hraščanec

Nagradna križanka 
v tej številki

Za pravilno rešeno in pravoča
sno prejeto križanko bomo tudi 
tokrat med reševalci izžrebali pet 
nagrad:

1. nagrada 500 din
2. nagrada 400 din
3. nagrada 300 din
4. nagrada 200 din
5. nagrada 100 din
Rešitve pošljite na naslov:

GIF Gradis Ljubljana, Šmartin- 
ska 134 a. Uredništvo Gradiso
vega vestnika — Nagradna kri
žanka. Pri žrebanju bomo upoš
tevali rešitve, prispele do 8. 
aprila letos.

Nagrajeni reševalci 
februarske križanke
Upoštevali smo vse rešitve, ki 

so prispele v uredništvo do 14. 
marca. Prejeli smo 105 rešitev. 
Pravilna rešitev se glasi: aposto
lat, Notre Dame, akropolis, 
roba, DR, Biokovo, Zg, uf, rov, 
Tasman, Irska, Ink, Capri, Dam, 
rja, akt, AŠ, adresant. Ob, VK, 
vnema, rok, reka, Ajka, Nostra
damus, AA, dim, anonim, Vuk, 
re, TN, jak, capin, Alain, ars, 
Hribar, deska, Al, Iba, vidomer, 
BN, cin, Orsini, rast, A tik, Lal, 
svečka, genetika, Tizian, orosi- 
tev, ranta.

Sreča je bila naklonjena na
slednjim reševalcem:

1. nagrada — Rode Mojca, 
Kovinski obrati Ljubljana

2. nagrada — Pavel Britvič, 
GE Maribor

3. nagrada — Miodrag Dorde- 
vič. Kovinski obrati Ljubljana

4. nagrada — Matjaž Trojak 
(štipendist) Rimska cesta 4, 
63270 Laško

5. nagrada — Meho Krantič, 
Interna banka Ljubljana

Dobitnikom čestitamo!
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Nagradna križanka


